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 المستخلـــص

أجريت هذه الدراسة في الكورنيش الجنوبي لساحل البحر الأحمر بجوار سوو  السوما المريولم لمدينوة 

جدة وهي منطقة شبه ملوثة بمخلفات الأسماك والمعدات الصناعية والنفايات البشرية وذلا خلال الفتره بوين ربيو  

فووي تلوا المنطقوة واسووتخدامها يمودلول للتلووو   ياتوماتابهود  التعور  علوو  أنووا  الود 2015إلو  شووتا    2014

ولقود تو  . بالإضافة إل  التعر  عل  الظرو  البيئية من خولال تحديود الخصواال الفيلياايوة والكيمياايوة بالمنطقوة

لموا  البحور   مدينة جدة وحدو  تلوواختيار هذه المنطقة بسبب انها المصدر الرايسي لإستيراد وتوزي  الأسماك ب

(          )ويقو  فوي الإحوداثيات ( 1)مو و  : تحديود خمسوة موا و  لجمو  العينوات وهوي يالتوالي وت . بجوارها

ويقو  ( 4)ومو و  (          )ويق  في الإحوداثيات ( 3)ومو   (         )ويق  في الإحداثيات ( 2)ومو   

أعلو  أعوداد للخلايوا  و ود سوجلت(.          )ويق  في الإحوداثيات ( 5)ومو   (          )في الإحداثيات 

 , 36850000 , 50900000 , 10485714: يالتوالي( 5مو و   – 1مو و  )في فصل الربي  في جميو  الموا و  

وبالنسبة لدرجات الحرارة وشدة الإضا ة فل  تسجل اختلافاً . لتر ، عل  التوالي/خلية 20346666 , 12462962

حيو  سوجلت الأمولاح المغذيوة ( 3)لت أعلو  المعود ت فوي مو و  أما بالنسبة للأملاح المغذية فقد سج. بين الموا  

لتور ، /ملليجورا  8.21 , 3.01 , 1.35 , 11.95متوسوطات مقودارها( الأمونيوا, الفوسوفات , النتريوت , النتورات )

للعناصور بالنسوبة و .وبصورة عامة فإن ترييل الأملاح المغذية يقل يلموا ابتعودنا عون مصودر التلوو . عل  التوالي

وسوجل أ ول ( 1)ملليجورا  فوي مو و  1.275وياته فوي فصول الخريوي حيو  بلو  تاللنا أعلو  مسوثقيلة فقد سجل ال

فقود سوجل أعلو   وبالنسوبة لترييول الكواديو  فوي(. 5)مو و  ملليجرا  في 0.2565ترييل في فصل الربي  حي  بل  

يول فوي فصول الشوتا  حيو  بلو  يموا سوجل أ ول تري( 2)ملليجرا  فوي مو و  0.59ترييل في فصل الربي  حي  بل  

 .وبالنسبة لترييلات اللابق فل  تظهر نتااجه في جمي  الموا  (. 3)ملليجرا  في مو   0.071
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Abstract 

This study was conducted in the southern Corniche of the Red Sea coast next 

to the Central Fish Market of Jeddah, a semi-polluted area of fish wastes, industrial 

equipment and human waste during the period between spring 2014 to winter of 2015. 

The study aimed at identifying the diatoms in this area and use them as a marker of 

pollution as well as identifying the environmental conditionsas detected by the 

physical and chemical properties of the area. This area has been selected because it is 

the main source of fish import and distribution in Jeddah and the occurrence of water 

pollution next to it. Five sites were identified for sampling as the following: site (1) is 

located in coordinates (N21
o
  ’  ), site ( ) with coordinates (   

o
  ’ ),site ( ) with 

coordinates (E39
o
  ’  ),site ( ) with coordinates (   

o
  ’  ) and site (5) with 

coordinates (N21
o
  ’  ). The highest numbers of cells were recorded in spring at all 

sites (sites 1 to 5) as follows: 10,485,714, 50,900,000, 36,850,000, 12,462,962 and 

20,346,666 cells/l, respectively. As per temperature and light intensity, there was no 

differencesamong locations. Nutrient salts recorded the highest rates at site (3), where 

nitrates, nitrite, phosphates and ammonia recorded averages of 11.95, 1.35, 3.01 and 

8.21 mg/l, respectively. In general, the concentrations of nutrients decrease as we 

move away from the source of pollution. For heavy metals, zinc recorded its highest 

level in the fall, reaching 1.275 mgat site (1), while the lowest concentration of 0.2565 

mg was recorded in spring at site (5). For cadmium, the highest concentration of 0.59 

mg was recorded in the spring at site (2) and the lowest concentration of 0.071 mg 

was recorded in winter at site (3). Mercury concentrations were not available at all 

sites. 

 

 



 


